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Summary                                                                                                   

    IS isolate and identify the  fungi associated with three types of animals 

manure (cattle, sheep and poultry) and study their effect on growth and the 

ability of using some of them for controling Fusarium oxysporum f.sp. 

lycopersici  the causel agent of tomato wilt disease thirty eight species 

belonging to 14 genera were isolated as associated fungi with animal manure  

among them the fungus Basidiobolus ranarum  was isolated for the first time 

in Iraq from poultry manure. The three animal manures were fortified with 

fungi  Trichoderma harzianum and Aspergillus niger which isolated  from 

them to evaluate their effect on plant growth and controlling fusarium wilt 

disease .    Finaly It has been observed that T. harzianum was more efficient 

when mixed with cattle and poultry manure compared to sheep manure , 

while A. niger revealed more effects on growth parameters when it mixed 

with sheep manure compared to T.harzianum.                                                    
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 اسى: انطانب خانذ خهيم يهُهكهيت : انشراعت                                                

 انقسى: وقايت انُباث                                           انشهادة : انًاجستيز 

 د. يحيى عاشىر صانح.و.انتخصص : ايزاض َباث                                 اسى انًشزف: أ

    ت يٍ الأسًذة انحيىاَيت وتأثيزها عشل وتشخيص انفطزياث انًصاحبت لأَىاع يختهف عُىاٌ انزسانت :  

 .تفي ًَى َباتاث انطًاط

 المستخلص

شل وتشخيص انفطزياث انًزافقت نثلاثت أَىاع يٍ الاسًذة انحيىاَيت ) الابقار والاغُاو تى ع    

وانذواجٍ( ودراست تأثيزها في ًَى َباتاث انطًاطا وايكاَيت استعًال بعط الاَىاع في يكافحت انفطز 

انًسبب نًزض انذبىل انفيىساريي عهى   f.sp. lycopersici Fusarium oxysporumانًًزض 

جُس يٍ انفطزياث انًزافقت 14 َىع تعىد  38انطًاطا. اظهزث َتائج انذراست عشل وتشخيص 

لأول يزة في  Basidiobolus ranarumنهًخهفاث الابقار والاغُاو وانذواجٍ، كًا عشل انفطز 

   harzianumاجٍ ، تى تذعيى انًخهفاث انحيىاَيت انثلاثت بانفطزيٍ  يخهفاث انذو انعزاق يٍ

Trichoderma و Aspergillus niger  انًعشونيٍ يٍ انًخهفاث انحيىاَيت نتقييى كفاءتهًا في ًَى

كاٌ  harzianum.T وقذ نىحع ايضاً اٌ انفطز الاحيائي  انُباث و يكافحت يزض انذبىل انفيىساريي.

سيٍ يؤشزاث ًَى انُباث عُذ خهطت يع سًاد الابقار وانذواجٍ يقارَت بسًاد اكثز كفاءة في تح

تفىقاً في اغهب يؤشزاث انًُى عُذ تذاخهه يع يخهفاث     A.nigerالاغُاو، في حيٍ اظهز انفطز  

 . harzianum   .Tالاغُاو يقارَت بانفطز 
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